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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

فراموشی کارنامه خسارت بار روحانی 
و مقصر نمایی دولت رئیسی

سرویس سیاسی- 
روزنامه اعتماد روز گذشته در مطلبی با عنوان »وضع موجود، فقط اندكي بد!« نوشت: »انتظار محتمل اين بود كه دولت 
آقاي رئيسي با حمايتي كه از سوي همه اركان نظام دارد گام هاي بلندي در جهت حل مشكلات كشور بردارد. مثلا برجام را 
به سرعت به نتيجه برساند يا با قاچاق ارز وكالا به شدت و به صورت موثر مبارزه همه جانبه كند يا ازتنش در روابط بين المللي 
ايران بكاهد يا بودجه كشور را كاملا در امور ضروري مردم مصرف كند و جلو هزينه سازي نهادهاي غير مسئول را بگيرد يا سراغ 
اصلي ترين مشكل كشور برود و از زواياي گوناگون امنيت سرمايه گذاري در ايران را تثبيت كند...در پاسخ مي توان گمانه زني هاي 
مختلفي پيرامون عدم تحرك دولت در زمينه هاي ضروري و اساسي ارايه داد ولي يك تحليل تلخ و نگران كننده وجود دارد كه 
اميد مي رود همه قرائن و شواهد اطراف آن بي مورد باشند و به زودي شاهد واقع گرايي و فعاليت هاي اساسي دولت باشيم. اينكه 

مسئولان ارشد دولتي دانش و تجربه كافي مديريتي نداشته باشند و فعلا بايد شاهد آزمون و خطاي آنها باشيم.«
گفتنی است دولت برآمده از جريان مدعی اصلاحات طی 8 سال بسياری از امكانات و ظرفيت های كشور را به پای مذاكره 
با آمريكا و غرب ريخت و جز تحميل خسارت های فراوان به مردم و نظام دستاورد ديگری به ارمغان! نياورد. هدف از مذاكرات، 
لغو تحريم ها بود ولی نه فقط هيچ تحريمی لغو نشد بلكه علاوه بر نابودی ارزش پول ملی، افزايش فقر، رشد وحشتناك نقدينگی، 
نابودی اقتصاد و معيشت مردم ، افزايش چند صد درصدی قيمت ها و... صدها تحريم جديد نيز به تحريم های قبلی اضافه شد. 
حالا همين جريان به عنوان شــركای كارنامه روحانی و عاملان و بانيان مشــكلات فعلی، با پاك كردن صورت مسئله، به جای 
عذرخواهی از مردم، با بی اخلاقی ژست طلبكار به خود گرفته اند و ظاهرا فراموش كرده اند دولت تحت حمايتشان با چه شرايطی 

و در چه وضعيتی مديريت اجرايی كشور را تحويل دولت سيزدهم داد و رفت. 
نگرانی مدعیان اصلاحات از احیای برجام و گرفتن تضمین

روزنامه همدلی در تيتر 1 خود با عنوان »نگرانی مجلس از روند مذاكرات« نوشت: مجلس اصولگرای يازدهم از رفتار دولت 
در مسئله مذاكرات هسته ای ناراضی است. نمايندگان رسماً می گويند كه دولت آنان را در جريان قرار نمی دهد و آنان اطلاعات 
لازم را از منابعی غير از دولت كســب می كنند. جدای از اين بخشــی از نمايندگان مجلس معتقدند كه دولت مسير موردنظر 
مجلس را در مذاكرات هسته ای ناديده می گيرد و راه خودش را بدون اطلاع دادن به مجلس طی می كند. اين در حالی است كه 
به نظر می رسد فعلًا مذاكرات هسته ای ايران برای احيای برجام در بلاتكليفی به سر می برد. تا چندی پيش برخی اميدوار بودند 
كه اين مذاكرات به نتيجه برسد و بالاخره دوباره برجام احيا شود ولی بعد از شروع تجاوز روسيه به اوكراين و كارشكنی روس ها 
مذاكرات معلق ماند. حالا دو طرف مذاكره يعنی ايران و آمريكا می گويند ما آماده توافق نهايی هستيم اما تابه حال اتفاق جديدی 
رخ نداده است. هركدام تلاش می كنند كه توپ را به زمين طرف مقابل بيندازند. بااين حال نمايندگان مجلس شورای اسلامی كه 
عمدتاً از حاميان و همفكران دولت سيد ابراهيم رئيسی هستند می گويند دولت در گرفتن ضمانت از آمريكا برای احيای برجام 
ضعيف عمل می كند. برخی معتقد هستند كه اين دسته از نمايندگان ممكن است كه به طوركلی مخالف احيای برجام باشند.

مدعيان اصلاحات تا پيش از اين می گفتند درخواست تضمين از آمريكا، نوعی گردنكشی ، فرابرجامی و مطالبه ای غير منطقی 
است. اصلاح طلبان از اينكه 250 نمايندگان مجلس در نامه ای به رئيسی بر ضرورت گرفتن تضمين مكتوب از آمريكايی ها تاكيد 
كرده اند، ناراحت هستند كه مبادا توافقی با گرفتن تضمين شكل بگيرد و برجامی كه 8 سال دولت روحانی نتوانست نتيجه ای 
عايد مملكت كند، به يكباره احيا شود )آن هم با مقاومت و كوتاه نيامدن در بر ابر غرب( و تشت رسوايی مدعيان اصلاحات فرو افتد. 
جالب آنكه مدعيان اصلاحات در حالی می گويند »تضمين« نمی شود و نبايد درخواست كنيم كه همين ديروز سه شنبه سخنگوی 
كاخ سفيد در واكنش به نامه اخير 250 نماينده مجلس شورای اسلامی به رئيسی گفت: جو بايدن، رئيس جمهوری آمريكا برای 
نهايی كردن يك »توافق خوب« با ايران در صورت لزوم تصميم می گيرد كه چه بخش هايی از توافق به تصويب كنگره نياز دارد.

وابستگی کشور به غرب؛ مطلوب مدعیان اصلاحات
روزنامه شرق در سرمقاله ديروز خود نوشت: »توسعه  هر بخشی از كشور نيازمند توجه همزمان به هر دو دسته كاركردهای 
بخش خصوصی و حاكميتی اســت. به عبارت ديگر دولت های مدرن وظيفه دارند تا به عنوان يكی از وظايف حاكميتی خود، 

زيرساخت های توسعه فناورانه يا اقتصادی را فراهم آورند.«
اين نوشتار در ادامه افزوده است: »اين زيرساخت ها امكان و فرصت رشد را برای بخش خصوصی آن كشور فراهم می آورد. 
آيا بدون زيرساخت ارتباطی گسترده، آمريكا می توانست دارنده بزرگ ترين پلتفرم ها و شركت های اقتصاد ديجيتال جهان باشد؟ 
همان اندازه كه پاسخ اين پرسش مشخص است، وظايف دولت ها نيز مشخص هستند. دولت ها بدون ايجاد زيرساخت های توسعه ای 
نمی توانند به رشــد و توسعه دســت يابند. به اين ترتيب اگر زيرساخت های يك كشور ضعيف شود، عملا ميزان سرمايه گذاری 
بخش خصوصی و رشد آن بخش در ادامه متوقف و كند می شود و همين نقطه سرآغاز ضعيف ترشدن زيرساخت ها می شود.«

اين ادعا در حالی اســت كه در 8ســال دولت تدبير و اميد )دولت مورد حمايت اصلاح طلبان( كه به شــدت مورد حمايت 
روزنامه های اصلاح طلب بود تمام اركان مهم در موضوع ارتباطات و اينترنت رها شد.

موضوع مهمی مانند شبكه ملی اطلاعاتی نه تنها مورد توجه آن دولت قرار نگرفت بلكه در آن دوره اصلا اعتقادی به اين 
موضوعات نبود. می توان گفت كه آنچه پسند اصلاح طلبان در همه موضوعات )از ارتباطات تا هوافضا و ماهواره( است وابستگی 

كامل كشور به غربی ها است.
از تجربه موفق بانیان برجام استفاده کنید!

روزنامه جمهوری اسلامی ديروز نوشت: »دولتمردان بايد با مردم صادق باشند. اگر می خواهيد صادق باشيد، وقتی می بينيد 
نمی توانيد مذاكرات را به نتيجه برســانيد، از كســانی كه در اين زمينه تجربه ای موفق دارند كمك بگيريد. آنها هم فرزندان 

همين آب و خاكند.«
در واقع در نوشته فوق توصيه شده از بانيان برجام در مذاكرات كمك گرفته شود و آنها را دارای تجربه موفق جا زده است! 
كــدام برجام؟ همان توافق يكطرفه كه تحريم هــا را دو برابر كرد، وزير خارجه اش اذعان می كرد بعد از 20 ماه نمی توانيم يك 
حساب بانكی در لندن افتتاح كنيم و در سفر به آلمان با مشكل عدم ارائه بنزين به هواپيمايش مواجه شد، برجامی كه پس از 

انعقاد، دولت آمريكا نامزد ويژه روحانی برای تصدی نمايندگی ايران در سازمان ملل را ديپورت كرد.
وانگهی، فدريكا موگرينی مســئول وقت سياســت خارجی اتحاديه اروپا هم گفت كه از روحانی تضمين گرفته در صورت 

خروج آمريكا از برجام، مقابله  به  مثل نكند و از توافق خارج نشود.

آیت الله فیضی سرابی
دار فانی را وداع گفت

آیت الله محمد فیضی ســرابی نماینده مردم آذربایجان شــرقی در 
 مجلس خبرگان رهبری پس از یک دوره بیماری صبح روز گذشته در سن

94 سالگی دعوت حق را لبیک گفت.
به گزارش رســا، آيت الله فيض در شــهريور ماه سال 1307، در زرنق از توابع 
سراب در خانواده ای متدين به دنيا آمد. آيت الله فيض از شاگردان حضرت امام)ره( 
و از اساتيد حوزه علميه قم بوده و رياست شعب مختلف ديوان عالی كشور، عضويت 
در هيئت نظارت بر اجرای فرمان امام)ره( در استان آذربايجان شرقی، عضويت در 
هيئت نظارت بر احكام صادره دادگاه های انقلاب در ســال 135۹ و رياست شعبه 
حل اختلاف ســه نفره ديوان عالی كشور و رئيس شعبه 8 دادگاه عالی انقلاب در 

قم را نيز برعهده داشته  است.
حجت الاسلام فيض سرابی بعد از انقلاب نيز به دستور حضرت امام)ره( مسئول 

كنترل كميته های شهرستان های مراغه، مياندوآب و سراب بود.

برگزاری نشست رؤسای پارک های علم و فناوری
با حضور معاون علمی رئیس جمهور و وزیر علوم

نشست رؤسای پارک های علم و فناوری با حضور سورنا ستاری معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهوری و محمد زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و 

فناوری با محور برنامه های اجرایی تحقق شعار امسال برگزار شد.
معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری در اين نشست، از نقش آفرينی دانشگاه ها 

در زيست بوم نوآوری و ضرورت پررنگ شدن نقش آن گفت.
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوری رياست جمهوری، ستاری 
با اشــاره به نقش دانشگاه ها در زيست بوم نوآوری افزود: بايد برای دانش بنيان ها، 
زيست بومی ايجاد شود كه به تسهيل تبديل ايده به كسب و كارهای دانش بنيان 
و خلاق كمك كند. هر چند اين اقدام زمان بر اســت اما بايد اين موضوع نهادينه 
شود. قرار نيست دولت مانند پمپ های آكواريوم ، به پارك های علم و فناوری غذا و 
اكسيژن بدهد بلكه اين بخش های مختلف اين زنجيره در كنار يكديگر شكل بگيرد.

ستاری،  سال 1۴01 با عنوان توليد، دانش بنيان، اشتغال آفرين را سال ويژه ای 
برای دانش بنيان ها و پارك های علم و فناوری دانســت و گفت: رؤسای پارك های 
علم و فناوری به دليل اين نگاه ويژه بايد ارتباط خود را با استانداری ها و نهادهای 

حاكميتی افزايش دهند.
نقش آفرینی دولت در توسعه زیرساخت پارک های علم و فناوری

وی با اشاره به نقش دولت در تسهيل گری و ايجاد زيرساخت، ادامه داد: نقش 
دولت در توسعه زيست بوم فناوری و نوآوری، زيرساختی و حمايتی بوده و به طور 
مســتقيم نبايد وارد پژوهش شود؛ چرا كه اين موضوع در حيطه بخش خصوصی 

است و دولت صرفاً بايد زمينه های لازم را برای فعاليت اين بخش فراهم كند.
معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری گفت: وقتی شتاب دهنده كسب و كار 
را حمايت می كنيم و ريســك سرمايه گذاری بخش خصوصی را پايين می آوريم، 
می توانيم كارآفرين را تحويل جامعه بدهيم. سرمايه گذار بخش خصوصی در استان ها 
بايد به جای سرمايه گذاری در بخش سكه و دلار روی پژوهش سرمايه گذاری كند. 
در پارك ها نسبت سرمايه گذاری خصوصی به دولتی مهم است و می بايد نسبتی 

بين هشت تا 10 به يك داشته باشد. 
تجاری   سازی ایده های نوآورانه هدف پارک های علم و فناوری است

وزير علوم، تحقيقات و فناوری نيز در اين نشســت، با اشــاره به تعامل اين 
وزارتخانه با معاونت علمی و فناوری رياست جمهوری در توسعه زيست بوم فناوری 
و نوآوری گفت: وزارت علوم با ساير بازيگران و ذی نفعان نظام علم و فناوری مانند 
معاونت علمی و فناوری رياســت جمهوری به دنبال يك تعامل هم افزا و تكاملی 

است و خود را عضوی از يك تيم واحد می داند.
 زلفی گل با اشــاره به پررنگ شــدن نقش پارك های علم و فناوری، افزود: 
هم اكنون جايگاه پارك های علم و فناوری در جامعه ارتقا يافته اســت و انتظارات 
از پارك های علم و فناوری نســبت به گذشته بسيار متفاوت است. برای نمونه ما 
پارك علم و فناوری پرديس را به عنوان يك پارك نمونه در كشور داريم كه افتخار 
نظام اســت و ســاير پارك های علم و فناوری بايد از تجربيات اين پارك استفاده 
كنند. در همين راستا بهتر است معاونت علمی و فناوری وزارت، تورهای يك روزه 
آشنايی با فعاليت اين پارك را برای رؤسای دانشگاه ها و پارك های علم و فناوری 

وزارت علوم برگزار كند.
 نقش پارک های علم و فناوری در دیپلماسی فناورانه

وی با اشاره به هم افزايی پارك های علم و فناوری با ساير كشورها برای انتقال 
تجربيات فناورانه گفت: در كنار ديپلماسی علم و فناوری و  انديشيدن به راهكارهای 
انتقال فناوری از خارج به داخل و همچنين تبادل فناوری با كشورهای ديگر، بايد 
درخصوص استفاده از تجربيات موفق داخل كشور از جمله پارك های علم و فناوری 

موفق مانند پارك علم و فناوری پرديس برنامه ريزی كنيم.

»محمدكاظم آل صادق« 
به عنوان سفیر جدید ایران در عراق تعیین شد

»محمدکاظم آل صادق« به عنوان ســفیر جدیــد ایران در بغداد و 
جایگزین ایرج مسجدی تعیین شده و قرار است به زودی به عراق برود.

ســعيد خطيب زاده سخنگوی دستگاه ديپلماسی ديروز در نشست هفتگی با 
خبرنگاران اعلام كرد كه »محمدكاظم آل صادق« سفير جديد ايران در بغداد تعيين 

شده و به زودی به عراق می رود.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنين درباره تشــكيل دولت در عراق نيز 
گفت: در گفت وگوی تلفنی اميرعبداللهيان از همتای خود دعوت كرد كه به 
تهران بيايد و احتمال دارد در يكی از روزهای پايانی اين هفته فؤاد حســين 
وزير خارجه عراق به تهران بيايد. البته هنوز تاريخ قطعی نيســت، ولی اين 

برنامه در دستوركار است.
وی ادامه داد: ما در داخل عراق تلاش می كنيم نقش تســهيل كننده داشته 
باشــيم با همه طرف ها گفت وگو كرده و تلاش می كنيم در فضای دموكراتيك و 

مردم سالارانه انتقال قدرت به خوبی انجام شود.
به گزارش فارس، آل صادق جايگزين ايرج مســجدی شده است. مسجدی از 
دی ماه 13۹5 عهده دار سفارت ايران در بغداد بود. آل صادق مسلط به زبان عربی 
و از يك خانواده حوزوی و علمی شــناخته شده و برادر كوچكتر شيخ محمدرضا 

آل صادق اديب و شاعر معروف است.
نماینده ولی فقیه در استان همدان: 

پیشرفت كشور 
در گرو حمایت از دستاوردهای علمی است

همدان- خبرنگار كيهان:
نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه همدان با تاکید بر اینکه 
پیشرفت  و توسعه کشور در گرو حمایت از دستاوردهای علمی و فناوری 
دانشگاه هاست گفت: همین حمایت از دستاوردهای دانشگاهی موجب 

تولید واکسن در کشور شد.
آيت الله حبيب الله شــعبانی موثقی در ديدار با رئيس و اعضای هيئت رئيسه 
دانشگاه بوعلی سينا، گفت: نهادهای دولتی و سازمان های غيردولتی با حمايت از 
دستاوردهای علمی و فناوری می توانند شاهد پيشرفت های  واقعی و بهره مندی از 

اين دستاوردها باشند.
وی درخصوص حضوری شدن دانشگاه ها و فراهم شدن زمينه های حضور همه 
دانشجويان در كلاس های درس، اظهار داشت: با وجود مزيت های آموزش مجازی و 
ضرورت آن در عصر حاضر اما نمی توان به طور كامل آموزش مجازی را جايگزينی 

برای آموزش حضوری دانست.
نماينده ولی فقيه در اســتان همدان عنوان كرد: شيوع كرونا در كشور و آغاز 
آموزش مجازی، تأثيرات منفی بســياری بر يادگيری دانشجويان و دانش آموزان 

در 2 سال گذشته داشته به طوری كه بعضی از اين تأثيرات قابل جبران نيست.
در ادامه حســين رضوان سرپرست دانشگاه بوعلی ســينا با تشريح جزئيات 
حضوری شــدن دانشگاه و لزوم توســعه فضاهای خوابگاهی، گفت: درك صحيح 
نماينده ولی فقيه در استان از دانشگاه ها موجب وحدت و همگرايی بين حوزويان 

و دانشگاهيان شده است.

درمکتب امام

مادر مؤمنین
]پيامبر را[ حصر اقتصادی كردند نمی گذاشــتند چيزی به ايشان 
برســد. گاهی اينها با يك زحمتهايی ]ثروت [ گيــر می آوردند؛ مثل  
خديجه)س( كه يك ثروتمندی بود و به پای پيغمبر ريخت، آنجا رسيد 
كه می گويند پوســت ]مشك[ را می مكيده است كه يك قوّتی بگيرد. 
ما بايد فكر كنيم كه پيغمبر چه كرده اســت. برای چی اين كارها را 
می كرده اســت، يك بشر است، اما می بيند وظيفه دارد؛ يعنی، بشری 
است كه خدا برای او وظيفه تعيين كرده است. اين اسلام را فرستاده 

است و به او امر كرده است كه بايد استقامت كنی .
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در گزارش خبری تحلیلی کیهان بررسی شد

ساماندهی فضای مجازی ضروری است
اختلافات را در جلسات تخصصی حل كنید

بقيه از صفحه 2
۷- آمریکایی ها با القای ترس از جنگ جهانی سوم نیز تلاش داشتند دیگر کشورها را همراه خود القا 
کنند که در این مورد نیز رسوا شدند تا جایی که در پی ارائه قطعنامه به شدت ضدروسی خود در سازمان 
ملل، کشورهای عضو با مفاد آن مخالفت و به جای »محکومیت حمله روسیه به اوکراین«، از عبارت »اظهار 
تأسف« اســتفاده کردند و به جای نام بردن از شخص پوتین از کشور روسیه نام بردند و بند مربوط به بند 
هفتم منشور سازمان ملل را نیز حذف کردند. هرچند برخی از کشورها به همین قطعنامه اصلاح شده هم 
رأی ندادند و یا رأی ممتنع دادند و خود روسیه هم آن را وتو کرد. در مورد عضویت روسیه در شورای حقوق 
بشر هم برخی از کشورها مثل جمهوری آذربایجان و ارمنستان در رأی گیری شرکت نکردند و ۸4 کشور از 

جمله چین و عربستان و امارات با رأی منفی یا ممتنع با آن مخالفت کردند.
۸- در بحران اوکراین ترس همراه با نفاق صهیونیست ها هم آشکارتر شد. مقامات صهیونیستی که قبل 
از این با لفاظی های احمقانه و دیدارهای نمایشی با مقامات روسی قصد فضا سازی علیه جمهوری اسلامی را 
داشتند، در ابتدا به صراحت علیه روسیه موضع و طرف آمریکا را گرفتند، اما در میانه بحران ترس از خشم 
پوتین آنچنان نخست وزیر این رژیم را فرا گرفت که مجبور شد ادعای نقش میانجیگری کند و بگوید »در 
برابر دو طرف خنثی هســتیم«! وی همچنین در نفاقی آشکارتر با خالی کردن پشت اوکراین به زلنسکی 

توصیه کرد »پیشنهاد های پوتین برای پایان دادن به جنگ را بپذیرد و به زندگی مردم خود فکر کند«!
9- گوش دنیا را از ادعای حقوق بشــری خود در حمایــت از اوکراین پر کردند در حالی که با حمایت 
همه جانبه از صهیونیســت ها و صرب ها و داعش و سعودی ها که صدها هزار انسان بی گناه را به فجیع ترین 
وضع و به شیوه قرون وسطایی در فلسطین و بوسنی و عراق و سوریه و یمن و...کشتند و در مقابل دوربین ها 
سر بریدند و به نوامیس آنها تجاوز و میلیون ها انسان را معلول و آواره کردند و چشم حقوق بشری شان را 
بر روی این همه جنایات بستند و هیچ گونه تحریمی علیه این جنایتکاران جنگی و تروریست های دولتی و 
تکفیری اعمال نکردند. تا جایی که شهید سلیمانی می گفت »مادری را دیدم که داعشی ها کودکش را کباب 
کردند و در ظرف پلو برایش فرستادند«! حال وقتی به ازای هر صد خبر از اوکراین، شاید یک خبر از کشتار 
مردم سوریه و عراق و یمن و بوسنی و فلسطین در رسانه های آنها منعکس نشد و نمی شود، چگونه باور کنیم 
این حجم از پرداختن رسانه ها درخصوص اوکراین و تحریم روسیه به دلایل انسانی و صداقت ادعاهای حقوق 
بشری شان است؟! لذا به فرمایش رهبری »این قضایا را وقتی انسان نگاه می کند، احساس می کند دنیا دست 
چه گرگ های خون خواری است که ادّعای حقوق بشر هم دارند و با این ادّعا از کشورهای مستقل باج خواهی 
و باج گیری می کنند«. افتضاح رسوایی دنیای غرب تا بدان حد است که شورای آتلانتیک وابسته به پنتاگون 
و سیا که مثل دیگر مقامات و محافل سیاسی- رسانه ای آمریکا در مذمت جنگ و محکومیت ورود روسیه 
به جنگ اوکراین ده ها نشســت برگزار و صدها مطلب منتشر کرده بود، در سرمقاله خود با زیر پا گذاشتن 
تمام آن ادعاها، به بایدن توصیه کرده وارد جنگ شود و بدون توجه به اینکه چه تعداد مردم بی گناه کشته 

می شوند، در جایی که منافع غرب ایجاب می کند، از اقدام نترسد!
1۰- افشای اسناد آزمایشگاه های مخفی ساخت سلاح های زیستی در اوکراین که از سوی پسر بایدن 

مدیریت می شد، نیز از دیگر نتایج رسوایی های بزرگ جنگ اوکراین است.
11- مخالفت برخی مجامع جهانی با تحریم های فانتزی آمریکا علیه روســیه از جمله مخالفت انجمن 
جهانی المپیک )WOA( با حذف ورزشــکاران روسی از مســابقات بین المللی، هم رسوایی پروپاگاندای 

ادعای تحریم ها را آشکارتر کرد.
12- افتضاح دیگر ادعای مقاومت مردم اوکراین بود که به شــدت زیر سؤال رفت. اینکه رئیس جمهور 
اوکراین از جنگجویان و داوطلبان خارجی طلب کمک و آمدن به اوکراین برای جنگیدن با ارتش روســیه 
کرده، خود نشان می دهد که مردم وارد میدان مقاومت و جنگیدن نشدند چراکه اگر مردم یک کشور وارد 
میدان دفاع از کشور خود شوند دیگر نیازی به مزدوران خارجی نیست! نکته تحقیرآمیز برای زلنسکی این 
بود که بعد از این درخواســت، انگلیس که مثل آمریکا فریبکارانه ادعای حمایت از اوکراین را دارد، رفتن 

انگلیسی ها به جنگ علیه روسیه را »غیرقانونی« توصیف و آنها را تهدید به مجازات کرد.
13- نکته بسیار مهم در ادعای منافقانه و فریبکارانه آمریکایی ها این است که از هم اکنون برای قربانی 
کردن زلنسکی آماده شده اند. آمریکا قبلًا نیز ادعای حمایت از دولت های دست نشانده در افغانستان و عراق 
و عربستان و امارات و لیبی و... و تأمین امنیت این کشورها را داشت و این دولت ها پز یادگیری دموکراسی 
را به ما می دادند، اما اکنون نه امنیتی برای این کشــورها باقی مانده و نه به پیشرفتی رسیده اند و نه اثری 
از برخی از این دولت ها و رؤسای آنها باقی مانده و آنهایی هم که باقی ماندند مستأصل و درمانده دست به 
دامن جمهوری اسلامی شدند و به دنبال مذاکره و رابطه با ایران هستند تا از یک سو از توطئه های آمریکا 
و از سوی دیگر از خشــم قدرت مقاومت در امان بمانند! آری در چنین دنیایی رسوا، چگونه اعتماد و دل 

بستن به آمریکا و غرب شایسته است؟!

دنیایی چنین رسوا 
كجا شایسته رؤیاست؟!

یادداشت میهمان

رئیس کل دادگســتری استان هرمزگان 
برای تعیین تکلیف  از صدور دستور قضایی 
2۰ هزار تن کاغذ وارداتی موجود در انبار های 
اطراف بندر شهید رجایی و ترخیص 3 هزار تن 

از این کاغذ ها ظرف یک هفته خبر داد.
به گزارش مركز رسانه قوه قضائيه، پس از كشف 
محموله بزرگ كاغذ وارداتــی در يكی از انبار های 
اطراف بندر شــهيد رجايی بندرعباس، رئيس كل 
دادگســتری هرمزگان به همراه مديركل تعزيرات 
حكومتی اســتان و جمعی از مســئولان قضايی و 
انتظامی بــا حضور در محل اين انبــار، به منظور 
تعيين تكليف كالا هــای موجود تصميمات لازم را 

اتخاذ كردند.
مجتبی قهرمانی در جريان اين بازديد با اشاره به 
سابقه نگهداری حدود سه هزار تن كاغذ وارداتی در 
اين انبار، گفت: يكی از شركت های بخش خصوصی 
با دريافت ارز دولتی و ترجيحی در سال 13۹8 حدود 

2 هزار تن از اين كاغذ ها را وارد كرده و در ادامه بدون 
اخذ مجوز های لازم و به قصد سودجويی 700 تن از 

آن را در بازار آزاد عرضه كرده است.
قهرمانی افزود: در پی گزارش ضابطان و كشف 
انبار مورد نظر، اداره كل تعزيرات حكومتی اســتان 
هرمزگان به اين موضوع ورود كرده و ضمن رسيدگی 
به تخلفات صورت گرفته توسط مسئولان اين شركت، 
آنها را به اتهام احتكار و عرضه خارج از شــبكه كالا 
به پرداخت سه ميليارد و 300 ميليون تومان جزای 

نقدی محكوم كرده است.
وی ضمن تقدير و تشكر از اقدام به موقع پليس 
امنيت اقتصادی و تعزيرات حكومتی استان، تأكيد 
كرد: طبق قانون، نظارت بر نحوه مصرف ارز ترجيحی 
برعهده ادارات متولی اين حوزه است و با عنايت به 
شواهد و قرائن موجود، متأسفانه ادارات مربوطه در 
اين خصوص نظارت خوبی نداشته و كوتاهی كرده 
اند كه بر اين اساس با توجه به اينكه تخلفات مذكور 

در خارج از حوزه قضايی هرمزگان و در استان تهران 
اتفاق افتاده است، جزئيات ماوقع به مراجع قضايی 
تهران اعلام شده تا در صورت لزوم ضمن اعلام جرم 
و تعقيــب متهمان، به موضوع تخلفات ارتكابی نيز 

رسيدگی كند.
رئيس كل دادگســتری اســتان هرمزگان با 
اعلام اينكه بر اســاس اخبار و اطلاعات غيررسمی 
در انبار های اطراف بندر شــهيد رجايی بندرعباس 
حدود 20 هزار تن كاغذ وارداتی نگهداری می شود، 
گفت: دســتورات ويژه ای در اين مورد صادر شــده 
اســت تا پس از بررســی دقيق موجودی انبار های 
مذكور، ضمن رسيدگی سريع به موضوع، اقدامات 
لازم جهت تعيين تكليف فوری كالا های موجود در 

اين انبار ها صورت پذيرد.
قهرمانی خاطرنشــان كــرد: در پی تأكيدات 
رئيس قوه قضائيه، دستگاه قضايی استان هرمزگان 
با محوريت شورای پيشگيری از وقوع جرم به منظور 

صيانــت از حقوق عامه و با هدف برخورد قاطع با 
محتكــران اقلام و مايحتاج ضروری مردم، نظارت 
و كنترل صنوف و انبار ها را با جديت در دســتور 
كار خود قرار داده اســت و در همين راستا پس از 
كشــف احتكار صورت گرفته در اين انبار، دستور 
توزيع كالا های موجود در آن، شــامل بيش از سه 
هزار تن كاغذ وارداتی را صادر كرده و اين محموله، 
ظرف يك هفته با قيمــت مصوب دولتی تحويل 
نماينده وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی خواهد 
شد تا به منظور عرضه در شبكه توزيع، در اختيار 

مصرف كنندگان قرار گيرد.
وی گفت: با توجه به گزارش مسئولان درخصوص 
مشكلات موجود برای حمل اين محموله های بزرگ 
كاغذ وارداتی نيز تمهيدات لازم از ســوی اداره كل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان هرمزگان برای 
تأمين كاميون های مورد نياز برای بارگيری و ارسال 
اين محموله ها به اقصی نقاط كشور اتخاذ شده است.

صدور دستور قضایی
برای تعیین تکلیف ۲۰ هزار تن كاغذ وارداتی در بندرعباس

به ضرورت  اشــاره  با  قضا  رئیس دستگاه 
ایجاد شــفافیت کامل و رفع تمامی ابهامات در 
فرآیند های بورسی از مسئولان بازار سرمایه که 
اخیراً در راستای شفافیت بخشی به فرآیند های 

بورسی قدم هایی را برداشتند تقدیرکرد. 
به گزارش مركز رسانه قوه قضائيه، حجت الاسلام 
والمسلمين غلامحسين محسنی اژه ای در جلسه ديروز 
شــورای عالی قوه قضائيه با اشــاره به ضرورت ايجاد 
شــفافيت كامل و رفع تمامی ابهامات در فرآيند های 
بورسی از مسئولان بازار سرمايه كه اخيراً در راستای 
شفافيت بخشی به فرآيند های بورسی و رفع دغدغه های 
مردم و سرمايه گذاران، قدم هايی را برداشتند و دسترسی 
همه معامله گران آنلاين به تمام سفارش های خريد و 
فروش در ســامانه های معاملاتی بر خط كارگزاران را 

فراهم آوردند، تقدير به عمل آورد.
در تاريخ 20 آذر سال گذشته بود كه رئيس دستگاه 
قضا در ديدار با مســئولان ســازمان بورس توصيه ها 
و نكاتــی را در باب ضرورت شــفافيت و رفع ابهامات 
در فرآيند های بورســی مطرح كرد و مشــخصاً بيان 
داشت: كارگزاری ها و سازمان بورس به تمام رديف ها 
و سفارشــات عرضــه و تقاضا دسترســی دارند، ولی 
سهامداران عادی به صورت آنلاين حداكثر 5 رديف از 
سفارشات را می توانند مشاهده كنند و همين موضوع 

سبب ايجاد رانت و فساد شده است.
هشدار در مورد برخی تحرکات مشکوک

برای فتنه انگیزی
محســنی اژه ای در ادامه نشست ديروز شورای 
عالی قوه قضائيه نســبت به فتنه انگيزی دشــمنان 
و شــيطان صفتان وابســته به شــيطان بــزرگ و 
صهيونيســت ها كه طی ســال های ۹8 تا 1۴00 در 
پيشــبرد توطئه های خود عليه امنيــت مردم ايران 
ناكام ماندند، هشــدار و تحذير داد و گفت: اينچنين 
به نظر می رســد و قرائن و شواهدی نيز وجود دارد 
كه عده ای با پمپاژ دروغ و اختلاف افكنی ميان اقشار 
مردم و مســئولان و تلاش برای ايجاد اختلاف ميان 
ايران اسلامی و همسايگان و همچنين رواج هرزگی 
در ســطح اجتماع، قصد و نيت فتنه گری در كشور 

اسلامی ما را دارند.
وی در همين زمينه بيان داشت: ممكن است 

شــخصی در حوزه رعايت قوانين شرعی و مراعات 
ساير مقررات، از روی غفلت يا به دلايل ديگر، خطا 
و گناهــی را در حوزه فردی مرتكب شــود كه اين 
موضوع نيز در جای خود قابل بحث و بررسی است، 
اما به نظر می رسد برخی افراد به صورت سازمان يافته 
قصد و هدف حرمت شكنی در جامعه اسلامی ما را 
دنبال می كنند و برآنند كه به ارزش های اسلامی و 
ارزش هــای مورد قبول مردم ما دهن كجی كنند و 
در برابر قانون بايســتند و از اين طريق احساسات 
مــردم متدين ايران اســلامی را جريحه دار كنند؛ 
لذا ما مســئولان به ويژه در قوه قضائيه مسئوليت 
سنگين و مضاعفی را برای مقابله با اين ناهنجاری ها 

بر عهده داريم.
رئيس عدليــه تصريــح كــرد: برخــی از ايــن 
ناهنجاری های سازمان يافته مقدمه ای برای مخدوش 

كردن امنيت مردم ماست.
لزوم اقدام فوری تر برای ساماندهی فضای مجازی

اژه ای در بخش ديگری از اظهاراتش با اشاره به 
فوايد فضای مجازی و ضرورت بهره گيری و حمايت 
از آزادی های مشروع جامعه در اين فضا به شورای 
عالی فضای مجازی نيز توصيه كرد با توجه به اينكه 
بســياری از دروغ ها و جعليات با هدف تحت تاثير 
قرار دادن محيط امن و آرام مردم، در فضای مجازی 
پمپاژ می شود، اقدام فوری تری را در راستای تكاليف 

قانونی خود در دستور كار قرار دهد.
دستور به سازمان بازرسی

 برای پیگیری اجرای مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی
وی در ادامه با اشاره به اهميت و لازم الاجرا بودن 
مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی به رئيس سازمان 
بازرســی كل كشور دســتور داد كه در راستای انجام 
وظيفه نظارت بر حُسن اجرای قوانين، بر نحوه اجرايی 
و عملياتی شدن مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در همه دستگاه ها نظارت كند و نخست اين نظارت ويژه 
از قوه قضائيه ظرف دو روز آتی آغاز شود و نتايح بررسی 
و نظارت مزبور نيز بصورت عمومی اعلام شود تا مردم 

در جريان قرار گيرند.
رئيس دستگاه قضا در همين زمينه گفت: سازمان 
بازرســی كل كشــور طی دو روز آتی )سه شــنبه و 
چهارشنبه( بررسی كند كه بر اساس مصوبات شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و ساير قوانين و مقررات لازم الاجرا 
آيا قوه قضائيه به وظايف و مســئوليت های خود عمل 
كرده اســت يــا خير؟ و از هفته آينــده پس از انجام 

بررسی ها، نتايج را اعلام كند.
اژه ای ادامه داد: اينطور نيست كه همه گزارش های 
سازمان بازرســی كل كشور در همه جهات محرمانه 
باشــد؛ لذا ســازمان بازرسی بررســی اجرايی شدن 
مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی را از خود قوه 

قضائيه آغاز كند.

توصیه به سیستم اطلاعاتی و امنیتی 
در مورد شهادت 2 طلبه جهادگر

رئيس دســتگاه قضا همچنين با تبريك و تسليت 
شهادت دو طلبه جهادگر در سومين روز از ماه مبارك 
رمضان در حرم مطهر رضوی از دســتور هفته گذشته 
خود به رئيس كل دادگســتری استان خراسان رضوی 
برای رسيدگی هر چه سريعتر به جنبه های حقوقی اين 
موضوع خبر داد و همچنين به سيستم اطلاعاتی و امنيتی 
توصيه كرد اين مسئله كه می تواند حلقه ای از حلقات 
توطئه های ضدامنيت مردم باشد و سرنخ هايی به دست 

دهد را از ابعاد ديگر مورد تجزيه و تحليل قرار دهند.
مهلت 2 هفته ای رئیس عدلیه

به رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه
محسنی اژه ای با يادآوری حكم ابلاغ شده از ناحيه 
رهبر معظم انقلاب در دهم تيرماه سال 1۴00 و تاكيد 
معظم له بر »گســترش فناوری های نوين و تضمين 
دستيابی آســان و رايگان مردم به خدمات قضايی«، 
به تشــريح و تبيين دستاورد های فناورانه قوه قضائيه 
در راستای تسهيل و تسريع دسترسی مردم به عدالت 
پرداخت و همچنين بر لزوم انجام اقدامات گسترده تر 
در راستای ارائه خدمات الكترونيكی به مردم و مراجعان 
به دستگاه قضايی با هدف كاهش هزينه های آنها تاكيد 
كرد. وی به رئيس مركــز آمار و فناوری اطلاعات قوه 
قضائيه دستور داد كه طی روز های آتی جلسه و نشست 
مشتركی با يكی از شركت های دانش بنيان كه برنامه ای 
تحت عنوان »دادخواست از راه دور، زيرساخت بنيادين 
دستگاه قضايی« آماده كرده، داشته باشد و ظرف مدت 
دو هفته گزارش خــود را درخصوص جوانب مختلف 

چگونگی اجرايی شدن اين برنامه ارائه دهد.
اژه ای با اشاره به ضرورت ايجاد شفافيت در سطوح 
و حوزه ها، مقوله ارتباط متقابل سامانه های دستگاه های 
مختلــف با يكديگر را يكی از زمينه های بروز و ظهور 
بيشتر شفافيت در دســتگاه های اداری و حاكميتی 

دانست و بر تحقق هرچه بيشتر اين مهم تاكيد كرد.
رئيس عدليــه همچنين بر اهتمــام قوه قضائيه 
برای اتصال ســامانه های خود به سامانه های مرتبط با 
دســتگاه هايی نظير بانك مركزی و ناجا در راســتای 
ايجاد شفافيت بيشتر در فرآيند های اداری و سازمان 

اشاره كرد.

در جلسه شورای عالی قوه قضائیه مطرح شد

تأكید رئیس عدلیه بر ایجاد شفافیت كامل در فرآیندهای بورسی

سرويس سياسی- 
بعد از فراز و فرودهای گذشــته بار دیگر 
مجلس به فکر قانونمند کردن فضای مجازی 
افتاد و جلسه ای غیرعلنی را در این باره تشکیل 
داد اما روایت های گوناگونی از این جلسه ارائه 
شد؛ باید به نمایندگان یادآور شد که ساماندهی 
فضای ضروری اســت و بــرای این مهم باید 

اختلافات در جلسات تخصصی حل شود.
از آمريكا، فرانسه، روسيه و... تا همين كشورهای 
حاشــيه خليج  فارس و كشــورهای ديگری نظير 
پاكستان،  اندونزی، گوام و... برای فضای مجازی قانون 
تعريف كرده اند اما در كشور ما همچنان اين فضا يله و 
رها است. آمار پليس فتا از كلاهبرداری های صورت 
گرفته در فضای مجازی بســيار زياد است. اين تنها 

يكی از آسيب هاست. 
كرونا شــرايطی را رقم زد كه انتقال آموزش به 
فضای مجازی را سرعت بخشيد. در چنين شرايطی 
حضور كودكان و نوجوانان در فضای مجازی يله و رها 

چه تبعات فرهنگی وخيمی خواهد داشت؟!
آســيب های محيط مجازی تنهــا به همين ها 
خلاصه نمی شود. اين آسيب ها بسيار گسترده هستند 
و مسايل سياسی، اقتصادی، امنيتی، فرهنگی، سبك 
زندگی و... را دربر می گيرد. لزوم پرداختن به موضوع 
قانونمنــد كردن فضای مجازی بــا اين اوصاف بايد 
چيزی غيرقابل انكار باشــد اما متأسفانه طيفی در 
كشــورمان هستند كه چون منافع حزبی و جناحی 
آنها در فضای مجازی يله و رها است به انگاره سازی 
و  ترساندن مردم از اين طرح پرداختند و لذا كار اين 

طرح كمی پيچيده شد.
به رقم همه اينها آنچه ضروری به نظر می رســد 
قانونمند شدن فضای مجازی است و برای اين مهم كه 
همه مسايل جامعه به آن مربوط است نياز به آن داريم 
كه نمايندگان ملت اختلافات را در جلسات تخصصی 
حل كنند. پس از آن همه فراز و فرود در مسير اين طرح 
سرانجام دوباره ديروز صبح مجلس جلسه غيرعلنی برای 
اين طرح برگزار كرد اما خروجی آن جلسه و روايت هايی 

كه از آن جلسه ارائه شد باعث تعجب شد.
روایت های گوناگون

در اين باره خبرگزاری فارس در گزارش جلسه 
ديروز مجلس به روايت های گوناگون نمايندگان در 
اين باره پرداخت و نوشت: در حالی كه تصور می شد 
پس از ماه ها كش و قوس بر سر طرح »فضای مجازی« 
مجلس، ديروز اين مناقشه ها و ابهامات پايان يابد و 
تكليف روند بررسی اين طرح و دورنمای آن مشخص 
شود، اما جلسه غيرعلنی بهارستان و اظهارات متناقض 
برخی نمايندگان سرشناس درباره تصميم اتخاذ شده 
در اين نشست، نشان می دهد كه ابهام بر سر اين طرح 

همچنان ادامه دارد.
از يــك طرف، گفته شــد در نتيجه نشســت 
غيرعلنی، طرح موســوم به »صيانت« از كميسيون 
مشــترك گرفته شــده و به كميســيون مشترك 
ديگری ســپرده می شود و از سوی ديگر، عنوان شد 
كه رأی گيری صورت گرفته در جلســه غيرعلنی، 

فقط اســتمزاجی )غيررسمی و صرفا اطلاعی( بوده 
و حتی عدد آراء اســتمزاجی هم كمتر از 50 درصد 
بوده و در نتيجه،  كميسيون سابق همچنان سرجای 

خودش باقيست.
فراز و فرود طرح »فضای مجازی« مجلس

زمزمه هــای ورود مجلس يازدهــم به موضوع 
»فضای مجازی« و سر و سامان دادن به بازار آشفته 
اين فضا، از اوايل ســال قبل شروع شد و در تيرماه 
1۴00 پيش نويس غيررســمی  طرح كميســيون 
فرهنگی مجلس بــرای »صيانت از فضای مجازی« 

توسط برخی اعضای اين كميسيون مطرح شد.
مدتی بعــد و در مردادمــاه 1۴00 نمايندگان 
در صحن علنی مجلس، با تشــكيل يك كميسيون 
مشــترك برای تدوين طرح مورد نظر نمايندگان و 
تصويب آن مطابق اصل 85 قانون اساســی موافقت 
كردند. به اين  ترتيب، 21 نفر از كميسيون های مختلف 
مجلس برای عضويت در اين كميسيون انتخاب شدند 
و در نهايت كميسيون مشترك به رياست رضا تقی پور 
انوری نماينده مردم تهران و وزير اسبق ارتباطات و 

فناوری اطلاعات آغاز به كار كرد.
از آن تاريخ تا پايان ســال 1۴00،  محتوای طرح 
اوليه تهيه شــده در كميســيون فرهنگی،  بارها در 
كميسيون مشــترك دستخوش تغيير شد تا نظرات 
منتقدان طرح و فعالان كسب وكارهای مجازی بيشتر 
و بهتر لحاظ شود؛ اين تغيير هم شامل محتوای طرح 
و هم عنوان آن می شد؛ به گونه ای كه عنوان طرح، 3 بار 
تغيير كرد؛ طرح صيانت از فضای مجازی، طرح حمايت 
از حقوق كاربران و خدمات پايه كاربردی و در نهايت، 

طرح نظام تنظيم مقررات و خدمات فضای مجازی.
کمیسیون مشترک 

بعد از تشــكيل حدود ۴8 جلســه كميسيون 
مشــترك كه به گفته رئيس كميســيون با حضور 
نمايندگان دولت، نيروی انتظامی ، پليس فتا، مركز 
پژوهش های مجلس، مركز ملی فضای مجازی، فعالان 
بخش خصوصی و كســب وكارهای مجازی صورت 
گرفته، در نهايت كليات طرح »نظام تنظيم مقررات 
و خدمــات فضای مجازی« در 22 ماده و در ســوم 
اسفندماه سال 1۴00 به تصويب اعضای كميسيون 

رسيد تا وارد بررسی جزئيات آن شوند. 
اما از همان روز برخی اعضای كميســيون ـ از 
جمله غلامرضا نوری نماينده بســتان آباد و نزديك 
بــه علی لاريجانی ـ اعلام كردند كه رای گيری برای 
كليات اين طرح، مطابق آئين نامه داخلی مجلس انجام 
نشده و لذا رأی داده شده به كليات، فاقد اعتبار است.

روزهای آخر اسفندماه سال گذشته، هيئت رئيسه 
مجلس با نظر معاونت قوانين مجلس به اين نتيجه 
رسيد كه رای به كليات طرح مذكور در كميسيون 
مشــترك فاقد اعتبار بوده و بايد مجــدداً برای آن 
رای گيری شود؛ همزمان، اين مسئله در بين جمعی 
از نمايندگان برجسته شد كه روند رسيدگی به اين 
طرح بايد از كميسيون مشترك گرفته شده و با انحلال 

كميسيون، در صحن مجلس بررسی شود.
ســرانجام، ديروز نمايندگان در صحن مجلس 

نشست غيرعلنی تشكيل دادند و در نهايت، اعلام شد 
كه طرح معروف به »صيانت« از كميسيون مشترك 
گرفته شــده و به صحن مجلس می آيد؛ اين خبر، 
عملًا به معنای پايان كار كميســيون مشترك بوده 
اســت،  اما تناقض در اظهارات چند نماينده، باز هم 
اين علامت ســؤال را ايجاد كرده كه بالاخره تكليف 

اين طرح چه می شود؟!
در نشست غیرعلنی بهارستان چه گذشت؟!

صبح ديروز ابتدا حجت الاسلام عليرضا سليمی 
عضو هيئت رئيســه مجلس، خبر از بازگشت طرح 

»صيانت« به صحن مجلس داد.
وی در اين بــاره به فارس گفت: »در نشســت 
غيرعلنی مجلس موضوع طرح نظام تنظيم مقررات 
خدمات فضای مجازی موسوم به طرح صيانت، مورد 
بحث و بررســی نمايندگان قرار گرفت و در نهايت 
120 نماينده به بازگشــت اين طرح به صحن علنی 
مجلس و بررسی آن در اين صحن رأی مثبت دادند؛ 
10۹ نماينده هم به بازگشت طرح صيانت به صحن 
علنی مجلس رأی ندادند كه معنای آن، بررسی اين 
طرح در كميسيون مشترك بود؛ بنابراين صحن علنی 
مجلس به زودی بررسی طرح صيانت از فضای مجازی 

را آغاز خواهد كرد.«
ســاعتی بعد، اين نماينده عضو هيئت رئيســه 
مجلس مجدداً گفت: »بعد از رأی امروز نمايندگان 
مجلس برای بازگشت طرح صيانت به صحن علنی 
مجلس، كميســيون مشــتركی كه طبق اصل 85 
قانون اساسی تشكيل شــده بود، منحل می شود و 
كميسيون مشترك ديگری با حضور نمايندگانی كه 
از كميسيون های تخصصی مجلس به اين كميسيون 
معرفی شده اند، تشــكيل خواهد شد و درباره طرح 

صيانت به بحث و بررسی خواهد پرداخت«. 
معنی اين حرف،  آن است كه كميسيون مشترك 
ســابق،  طبق اصل 85 قانون اساسی، مستقيم طرح 
مصوب خود را به شــورای نگهبان می فرستاد تا در 
صــورت تاييد نهايی، برای يك دوره آزمايشــی- 5 
تا 7 ســاله- اجرا شود و سپس طرح يا لايحه دائمی 
شــدن اين قانون به مجلس می آيد، اما كميسيون 
مشترك جديدی كه سليمی از آن ياد می كند، مانند 
ديگر كميسيون های مجلس، صرفا طرح را بررسی 
و تصويــب می كند تا در صحن مجلس بررســی و 

تصويب نهايی شود.
همزمان با خبر اعلام شده از سوی حجت الاسلام 
سليمی، بيژن نوباوه نماينده مردم تهران و نايب رئيس 
كميسيون فرهنگی اعلام كرد: »اين رأی گيری، يك 
رأی گيری اســتمزاجی و بــرای نظرخواهی بوده و 
جنبه رســمی  نداشــته و اين رأی گيری به معنای 
بازگشت طرح حمايت از كاربران در فضای مجازی 

به صحن نيست.«
نوباوه ادامه داد: »بر اساس رأی گيری انجام شده، 
درخواست جمعی از نمايندگان برای بازگشت طرح 
حمايت از كاربران در فضای مجازی كه به هيئت رئيسه 
تقديم شده، در جلسه علنی مجلس به رأی گذاشته 
خواهد شد و در صورتی كه اين درخواست در صحن 

رأی بياورد، آن وقت طرح حمايت از كاربران در صحن 
مجلس مورد بررسی قرار خواهد گرفت«. 

مهم تر از اظهارات اين دو نماينده،  خبری است 
كه حجت الاســلام فلاحی نماينده همدان و عضو 

كميسيون مشترك طرح صيانت داده است.
وی اعلام كرده كه »در نشست غيرعلنی امروز، 
فقط ۴۹ درصد از نمايندگان مجلس در رأی گيری 
استمزاجی به بازگشت طرح صيانت به صحن علنی 
مجلس رأی داده اند و چون اين رأی به حدنصاب لازم 
نرسيده، وضعيت طبق شرايط قبل است و كميسيون 
مشترك تشكيل شده، طبق اصل 85 قانون اساسی 

همچنان به فعاليت خود ادامه می دهد«.
به گفته فلاحی، »اگر قرار اســت بررسی طرح 
صيانت به صحن علنی مجلس باز گردد، بايد در يك 
نشست رسمی و علنی مجلس، رأی گيری در اين باره 
صورت گرفته و حدنصاب نصف بعلاوه يك كســب 
شــود؛ در غير اين صورت، بررســی طرح همچنان 
در كميسيون مشترك فعلی و طبق اصل 85 قانون 

اساسی صورت می گيرد.«
در حالــی كه رهبــر معظم انقــلاب، مردم و 
كارشناسان بر ساماندهی آشفته بازار فضای مجازی و 
فراهم شــدن فعاليت آزاد، سالم و هوشمندانه مردم، 
به ويژه صاحبان كسب وكارهای مجازی در اين ميدان 
تأكيد دارند،  تناقض و آشفتگی در اطلاع رسانی از سوی 
نهاد قانونگذاری كشــور، آن هم در گام نخست ورود 
به اين ميدان، باعث سردرگمی جامعه و دامن زدن به 
بازار شايعات و خبرهای غيردقيق می شود؛  روال غلطی 
كه در اطلاع رسانی طرح »ثابت ماندن تغيير ساعت 
رسمی كشور« و تبصره مربوط به »واردات خودرو« 

در بودجه 1۴01 هم در مجلس تكرار شد.
ضعف اطلاع رسانی و عدم برنامه ریزی

به جز موارد ذكر شــده به نظر می رســد آنچه 
باعث چنين مسايلی می شــود دست كم دو چيز را 
دربر می گيرد: ضعف اطلاع رسانی و عدم برنامه ريزی. 
مجلس شورای اسلامی بايد در مورد طرح های مهمی 
مانند طرح قانونمند شدن فضای مجازی برنامه ريزی 
دقيق داشته باشد. بايد نقشه راه برای مراحل بررسی و 
تصويب اين طرح كامل و دقيق مشخص و روشن شود. 
به عبارتی بايد چنين طرح هايی هم يك زمان بندی 
و برنامه ريزی دقيق و درســت داشــته باشند و هم 
پيوست رسانه ای كه به اين موضوع در قالب گزارشی 

در اسفندماه گذشته پرداختيم.
موضوع ديگر اطلاع رسانی است. اينكه چرا بايد 
از يك جلسه غيرعلنی چند روايت متناقض به گوش 
برســد؟ در گذشــته موضوعی مطرح شده بود كه 
تنها يك شــخص از سوی مجلس برای ارائه روايت 
جلسات غيرعلنی مشخص شود اما اين جريان گويا 
به فراموشی سپرده شده است. چرا كه اگر يك فرد 
مشخص مسئول اين كار باشد آن وقت آن فرد تمام 
دقت خود را برای ارائه روايت صحيح به كار می گيرد. 
ضمن آنكه اگر روايت مخدوشی از جلسه ای ارائه شود 
باز خود مجلس و رسانه ها می دانند مسئول آن چه 

كسی بوده است.


